
چن��د س��الي مي ش��ود پلتفرم  ه��اي داخلي هم 
در ح��وزه پيام رس��ان  ها س��ري در ميان س��رها 
درآورده اند و عملكرد برخي از اين   پيام رسان ها هم 
قابل قبول است. با وجود اين، حمايت نامناسب از  
 پيام رسان هاي داخلي موجب شده تا چالش هايي 
براي كاربران ايجاد ش��ود. همين چند روز پيش 
هم   پيام رس��ان هاي داخل��ي ايتا، بله و س��روش 
به دليل مش��كل در ش��بكه تأمين ب��رق در يكي 
از ديتاس��نترهاي ش��ركت ارتباطات زيرساخت 
برای چند س��اعتي دچار اختلال و از دس��ترس 
خارج شدند. محمد احسان خراميد، رئيس مركز 
روابط عموم��ي وزارت ارتباط��ات در اين باره طي 
گفت وگويي با شبكه خبر عنوان كرد: »مشكلات 
فني يك دفع��ه به وجود مي آيد، ام��ا وظيفه خود 
مي دانيم كه در اي��ن رابطه اطلاع رس��اني كامل 
را صورت دهي��م .«  اما اين ماج��را برخي ديگر از 
چالش هاي   پيام رسان هاي داخلي را يك بار ديگر 

برجسته كرد. 
 افزوده شدن روزانه 10 هزار كاربر جديد به 

پلتفرم  هاي وطني 
حماي��ت از   پيام رس��ان هاي داخلي ب��راي ارائه 
خدمات بهتر به عنوان بهتري��ن راهكار در رقابت 
ب��ا   پيام رس��ان هاي خارجي موضوعي اس��ت كه 
همواره مورد توجه بوده است.  چند روز پيش هم 
عيسي زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
در حاشيه مراسم رونمايي از فاز اول اتصال متقابل 
پيام رسان ها به يكديگر درباره جديدترين آمار از 
تعداد كاربران پيام رسان هاي ايراني با توجه به فعال 
شدن قابليت اينتركانكشن  گفت: »براي مشاهده 
كردن اثر اين قابليت، حداقل بايد يك ماه بگذرد، 
اما اكنون آخرين آماري كه داريم، تعداد كاربر فعال 
ماهانه پيام رس��ان  ايتا، ۲۲ميليون نفر شده است. 
زارع پور همچني��ن درباره پيام رس��ان هاي ديگر 
گفت: پيام رس��ان بله حدود 16/5ميليون كاربر، 
سروش پلاس حدود 10/5ميليون و روبيكا حدود 
۴0ميليون كاربر فعال ماهانه دارند. همچنين كاربر 
فعال روزانه آنها متفاوت است، اما چيزي كه هر روز 
چك مي كنم اين است كه روزانه چند ده هزار كاربر 

جديد به اين پلتفرم ها اضافه مي شود.«
اما به فاصل��ه كوتاهي پس از فعال ش��دن قابليت 
اينتركانكش��ن ميان   پيام رس��ان هاي داخلي، با 
اختلال چند س��اعته در عملكرد پيام رسان هاي 
داخلي مواجه شديم. البته پيام رسان هاي داخلي 
مش��كلات و چالش هاي ديگري ه��م دارند و اين 
مس��ئله نيازمند اصلاحاتي اس��ت. ب��ه خصوص 
اينكه به گفته وزير ارتباطات روزي 10 هزار نفر به 
كاربران اين پلتفرم ها افزوده مي شود و اين مسئله 
مسئوليت اين وزارتخانه را براي صيانت از حقوق 
كاربران پلتفرم هاي وطني بيش��تر مي كند. اين 
مسئله تا جايي است كه به باور رئيس فراكسيون 
حقوقي و قضايي مجلس لازم است براي رفع نواقص 

پلتفرم هاي داخلي روزشمار تعيين شود. 
  قط�ع برق ديتا س�نترها و چند س�ؤال و 

ابهام مهم 
قطع چن��د دقيقه اي ب��رق و قطع چند س��اعته  
 پيام رس��ان هاي داخلي موضوعي بود كه از ضعف 
زيرساخت هاي اين   پيام رسان ها حكايت داشت. 
جالب  تر از همه اينكه محمداحسان خراميد، مدير 

روابط عموم��ي و اطلاع رس��اني وزارت ارتباطات 
در ارتباطي با ش��بكه خبر كه با استفاده از پلتفرم 
خارجي »اس��كايپ« برقرار ش��ده بود، از رفع اين 
مشكل و اتصال دوباره پيام رسان هاي داخلي تا يك 
س��اعت آينده خبر داد. يك ساعتي كه البته چند 

ساعتي طول كشيد. 
نكته فني ماجرا اما در اين اس��ت ك��ه مراكز داده 
نياز اساسي به اس��تفاده از برق دارند تا ميزبان ها 
يا س��رورهاي اينترنتي بتوانند به ص��ورت پايدار 
در ش��بكه برقرار باش��ند. به همي��ن دليل وجود 
برق اضطراري ب��راي پايداري هميش��گي برق و 
قطع نشدن س��رورها يك نياز اساسي براي مراكز 

داده است. 
 اگر مرك��ز داده اي كه ميزبان خدم��ات ضروري و 
ارتباطي جمعيت كثيري از مردم اس��ت هميشه 
بايد از قبل براي بحران هاي مختلف آمادگي داشته 
باش��د. به روزبودن س��امانه برق اضطراري، به ويژه 
در س��ال هايي كه كمبود برق ش��هري بر اس��اس 
سوءمديريت در كش��ور به امري رايج تبديل شده، 
امري ضروري است. اينكه س��امانه برق اضطراري 
در لحظه قطع برق غيرفعال باش��د، ع��دم توانايي 
فني و اجرايي تيم حاكم بر اين مراكز داده را نمايان 
مي كند.   از س��ويي پس از اتص��ال برق اضطراري 
يا برق شهري، يك س��امانه استاندارد و سالم پس 

از زمان كوتاهي ب��ه حالت ع��ادي و برخط خود 
برخواهد گشت. 

با وجود اين محمداحسان خراميد، مدير روابط 
عمومي و مركز اطلاع رس��اني وزارت ارتباطات، 
در گفت وگو ب��ا خبرگزاري مه��ر گفت: »وقتي 
با سيس��تمي كار انجام مي دهي��د و برق قطع 
مي شود، تا سيستم و برنامه مورد نظر بالا بيايد، 
با فرآيند زمان بري مواجه هس��تيد. قطعي برق 
و ايجاد اخت��لال در پيام رس��ان ها نيز به همين 
صورت اس��ت و تا رفع مش��كل و سرويس دهي 
مجدد زمان لازم دارند. اين در حالي اس��ت كه 
اگر ما پش��تيبان )بك آپ( و تمهيد قطعي برق 
نداشتيم، شايد تا دو، سه روز ديگر هم براي حل 
اين مش��كل زمان نياز بود. « اين در حالي است 
كه مدير عامل ش��ركت ارتباطات زيرس��اخت 
در دفاع از اقدامات انجام ش��ده ب��راي رفع اين 
مشكل، به »ايسنا« گفت: »مركز داده مذكور از 
تجهيزات مناس��ب و با كيفيتي برخوردار است. 
اولويت ما ارائه س��رويس پايدار اس��ت و پس از 
آن گزارش هاي تكميل��ي در خصوص مديريت 
اين اختلال بررس��ي خواهد ش��د تا از تكرار آن 
پيشگيري شود. « محمد جعفرپور همچنين بروز 
چنين مشكلي را عادي دانست و گفت: »اختلال 
در سيس��تم برق اتف��اق نادري نيس��ت و بارها 
سرويس هاي جهاني با چنين مشكلاتي روبه رو 
بودند، اما برخي تمهيدات در حوزه برق شهري 
و تدابير مراكز داده پش��تيبان مي تواند كيفيت 
خدمات را افزايش داده و اختلال هاي حداقلي را 
نيز مديريت كند كه براي اجراي سريع در دستور 

كار هستند.«
 تعيي�ن روزش�مار ب�راي رف�ع نواق�ص  

 پيام رسان ها 
سلمان اسحاقي، سخنگوي فراكسيون حقوقي و 
پيشبرد قوانين مجلس با تأكيد بر اينكه بي توجهي 
مس��ئولان مربوطه در رف��ع ابهامات م��ردم در 
زمينه پلتفرم هاي داخلي باعث خدشه دار شدن 
س��رمايه هاي اجتماعي خواهد شد، به خانه ملت 
مي گويد: »هر چند اص��رار داريم كه پلتفرم هاي 
داخلي، بس��تري امن براي مردم اي��ران و انجام 
فعاليت هاي اجتماعي و حتي اقتصادي هستند، اما 
معايب، نواقص و كاستي هايی را دارند كه هيچ وقت 

در مورد آنها با مردم صحبت نشده و اعلام نكرديم 
كه در راستاي رفع اين نواقص چه اقداماتي در حال 

انجام و چه اقداماتي در دستور كار است.«
از نگاه وي مردم بايد در جريان وضعيت رفع نواقص 
و كاس��تي هاي پلتفرم هاي داخلي قرار گيرند و 
مسئولان مربوطه براي رفع آنها روزشمار تعيين 
و اطلاع رساني كنند، اما متأس��فانه هيچ وقت در 
مورد نواقص با مردم صحبت نشده و اين موضوع 
دلخوري آنها را در پي داشته اس��ت، در حالي كه 
اگر مردم در جري��ان قرار گيرن��د و به حاكميت 
اعتماد كنند در راستاي رفع مشكلات و كاستي ها 

همراهي لازم را خواهند داشت. 
نماينده م��ردم قائن��ات و زيرك��وه در مجلس با 
انتقاد از اينكه در قانون بودجه 1۴0۲ براي مردم 
مشهود و قابل لمس نگفتيم كه براي ارتقا و تقويت 
پلتفرم ه��اي داخلي چ��ه برنام��ه اي داريم و اين 
خود نقصي بزرگ اس��ت، تصريح مي كند: »قرار 
بود زيرس��اخت پلتفرم هاي داخل��ي را فراهم  و 
براي آنها مش��وق هايي در نظر بگيريم و بستر را 
به گونه اي فراهم كنيم كه م��ردم براي حضور در 
آنها استقبال كنند، اما متأسفانه به اين مهم توجه 

چنداني نشد.«
 پول فروش فيلترش�كن ها ب�ه جيب چه 

كساني مي رود ؟!
ش��ايد يك��ي از موضوعات��ي ك��ه مان��ع از جان 
گرفتن   پيام رس��ان هاي داخلي مي شود، مسئله 
فيلترش��كن هايي اس��ت كه به وفور در دسترس 
كاربران   پيام رسان هاي خارجي قرار دارد و معلوم 
نيست داد و س��تد ش��كل گرفته در اين حوزه بر 
چه مبنايي برقرار اس��ت. اين مس��ئله نيز از ديد 
سخنگوي فراكس��يون حقوقي و پيشبرد قوانين 

مجلس پنهان نماند. 
اسحاقي با يادآوري اينكه براي مردم ابهام وجود 
دارد كه پول فروش فيلترش��كن ها به جيب چه 
كساني مي رود، مي افزايد: » در حال حاضر برخي 
رسانه ها و مسئولان در بستر پلتفرم هاي خارجي 
حضور دارند و از فيلترشكن استفاده مي كنند تا 
بتوانند مواضع خود را در حوزه بين الملل مطرح 
كنند و اين عيب نيست و بايد در حوزه بين الملل 
حضور داش��ته باش��يم، اما چرا دولت براي خود 
تكليف ايجاد نمي كند ك��ه صاحبان پلتفرم هاي 
بين المللي را مجاب و حتي براي آنها مشوق تعيين 
كند تا با معرفي نماينده اي مواضع حقوقي و قضايي 

ما را به رسميت بشناسند.«
اين نماين��ده مجلس در عين حال معتقد اس��ت 
نبايد سنگر پلتفرم هاي خارجي را خالي كرد و در 
اين باره اينگونه توضيح مي دهد: »هر سنگري كه 
خالي كنيم آن را دشمن پر خواهد كرد و اگر امروز 
اصرار به اين كار داريم به خاطر اين است كه بايد 
در اين حوزه حضور داشته باشيم تا بتوان از مواضع 
انقلاب مان دفاع و آن طور كه شايسته است به دنيا 
و حوزه بين الملل معرفي كني��م؛ در امريكا افراد 
زير 13 سال حق ندارند در فضاي مجازي حضور 
داشته باشند و تأكيد دارند كه افراد 13 تا 18 ساله 
براي فعاليت در فضاي مج��ازي بايد رضايتنامه 
اولياي خود را داشته باشند و اين موضوع در دنيا به 
رسميت شناخته شده و در همين راستا از مجلس، 
دولت و حاكميت درخواس��ت داريم اين موضوع 
را پيگي��ري كنند تا مواضع حقوق��ي و قضايي ما 
به رسميت شناخته ش��ود و بدون فيلترشكن در  

 پيام رسان هاي خارجي حضور داشته باشيم.«
از نگاه وي در مورد پلتفرم هاي داخلي به گونه اي 
بايد بستر را فراهم كرد و مشوق در نظر گرفته شود 
كه براي افراد صرفه داشته باشد و در بعد اقتصادي 
و اشتغال در آنها حضور داشته باشند و بايد تكليف 
پلتفرم هاي خارجي را روشن كرد و مشخص شود 
كه پول فيلترشكن ها به جيب چه كساني مي رود، 

زيرا اين موضوع مردم را آزار مي دهد. 
 ورود 60 درص�دي م�ردم و كس�ب و 

كارهايشان به   پيام رسان هاي وطني
با تمام اينها آنطور كه وزير ارتباطات  مي گويد در 
حال حاضر بيش از 60 درصد از مردم و كس��ب و 
كارهايشان به   پيام رسان هاي داخلي وارد شده اند 

و از اين   پيام رسان ها استفاده مي كنند. 
آمار مهاجرت م��ردم ب��ه پلتفرم ه��اي داخلي، 
اعتماد مردم به اين   پيام رسان ها را نشان مي دهد 
اما امت��داد اين اعتم��اد نيازمند رش��د كيفيت و 
اعتمادسازي است. بر همين اساس لازم و ضروري 
است كيفيت   پيام رسان هاي داخلي از همه جهت 

افزايش پيدا كند. 
زارع پ��ور از برنامه اي��ن وزارتخانه براي توس��عه  
 پيام رسان هاي داخلي خبر مي دهد؛  توسعه اي كه 
حتي قرار است با جذب كاربران غير ايراني همراه 
باش��د. وي در اين باره تأكيد مي كند: » در برنامه 
داريم كه با حماي��ت از پيام رس��ان هاي داخلي، 
آنها بتوانند بهترين خدمات را به مردم عزيز ارائه 
دهند و بتوانند مورد اقب��ال كاربران خارجي هم 

قرار گيرند.«
وزير ارتباطات همچنين درباره دغدغه نمايندگان 
در حوزه حف��ظ داده هاي م��ردم در پلتفرم هاي 
داخل��ي مي افزايد: »لايحه حفاظ��ت از داده هاي 
كارب��ران در فضاي مج��ازي در وزارت ارتباطات 
نهايي شده اس��ت و به  زودي پس از بررس��ي در 
دولت به مجلس فرستاده خواهد شد كه با تصويب 
نهايي اين لايحه، نگراني م��ردم در اين حوزه هم 

رفع مي شود.«

اختلال و ابهام، مانع فراگير شدن پيام رسان هاي داخلي
60 درصد مردم و كسب و كارهايشان به پيام رسان هاي وطني وارد شده اند

»جوان« درباره ضرورت تعيين روز شمار براي رفع چالش هاي پيام رسان هاي داخلي گزارشي تهيه كرده است

پزشك خانواده در آستانه اجرا
تمام اقدامات لازم در س�طوح تخصصي برنامه پزش�كي خانواده 

انجام شده است. 
سعيد كريمي، معاون درمان وزير بهداشت با بيان اينكه تمام اقدامات 
لازم در سطوح تخصصي برنامه پزشكي خانواده انجام شده است، گفت: 
فوكال پوينت هاي )افرادي هستند كه از طرف وزارتخانه متبوع خويش 
به عنوان رفرنس و مرجع علمي، تشخيصي و درماني در بيماري هاي 
مختلف معرفي مي ش��وند( معاونت درمان مش��خص ش��ده و در هر 
بيمارستاني افرادي در سيستم ارجاع تعيين شده اند و تمام ارجاعات از 

طريق معاونت درمان در ستاد به صورت مستقيم قابل رصد هستند. 
وي افزود: هيچ بيماري كه از كانال برنامه پزش��كي خانواده به س��طوح 
تخصصي و فوق تخصصي ارجاع مي شود، بلاتكليف نمي ماند و اقدامي كه 
بايد براي وي صورت گيرد، در سامانه مشخص مي شود.  معاون درمان 
وزارت بهداشت بيان داشت: با راه اندازي س��امانه يكپارچه ارجاع از اين 
پس هيچ اقدام مكتوب كاغذي براي ارجاع صورت نمي گيرد و پذيرفتني 
نيست. اين س��امانه علاوه بر امكان نسخه نويسي، داراي امكانات اتصال 
به سطح يك، اتصال به آزمايش��گاه ها و مراكز تصويربرداري نيز هست.  
كريمي افزود: در جهت عدالت گستري جزو حرفه اي، تعرفه بخش هاي 
خصوصي و دولت��ي براي اعضاي تمام وقتي جغرافيايي يكسان س��ازي 
شده اس��ت. ضريب K نيز براي تمام وقت هاي جغرافيايي از 30 هزار به 
70 هزار تومان افزايش يافته است.  معاون درمان وزارت بهداشت گفت: 
30 درصد ظرفيت پذيرش مراكز درماني به بيماراني كه از طريق سيستم 
نوبت دهي در برنامه پزشكي خانواده مراجعه مي كنند، اختصاص مي يابد. 
امكان اضافه شدن بخش خصوصي نيز به برنامه پزشكي خانواده در مراحل 
بعدي وجود دارد؛ بنابراين مشوق هايي كه براي بخش دولتي در اين برنامه 
در نظر گرفته شده براي بخش خصوصي هم در نظر گرفته خواهد شد.  
كريمي اظهار داشت: در حال حاضر امكان اجباري شدن پذيرش بيمار از 
كانال برنامه پزشكي خانواده وجود ندارد ولي در آينده اين امكان وجود 
دارد. همچنين امكان ايجاد دوراپزش��كي در برنامه پزشكي خانواده نيز 
براي مناطقي كه دسترسي به متخصص با اشكال مواجه است، در حال 
امكان سنجي اس��ت.   وي در بخش ديگري از سخنانش گفت: »سامانه 
كارآمد« براي ثبت عملكرد و اختصاص كارانه به پزش��كان راه اندازي و 

اجرايي شده  و در بخش پرستاري نيز در حال راه اندازي است. 

زهرا چيذري
  گزارش  یک

حسین سروقامت

تبديل پادگان هاي » ۰۶ ارتش«
 و »دوشان تپه« به فضاي سبز عمومي

تملك پادگان 06 ارتش در منطقه ۴ محدوده چهارراه پاسداران با 
مساحت بيش از ۴۹ هزار هكتار انجام شده كه بيش از ۳1 هكتار قدر 
سهم شهرداري و فضاي سبز مربوط به اين زمين تحويل مي شود. 
ابوذر مختاري، مدير عامل سازمان املاك و مستغلات شهرداري تهران در 
خصوص توافقات انجام شده براي انتقال پادگان ها و اماكن نيروهاي مسلح 
گفت: در يك س��ال ونيم گذشته موفق به توافق با س��ه مجموعه درباره 
خروج پادگان ها از شهر شديم.  وي با بيان اينكه تملك پادگان 06 ارتش 
در منطقه ۴ محدوده چهارراه پاسداران با مساحت بيش از ۴۹ هزار هكتار 
انجام شده و بنا است در آينده فضاي س��بز مربوط به اين زمين تحويل 
شود، ادامه داد: طبق توافقي كه با وزارت دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح 
نيز صورت گرفت، مقرر شد بيش از 11 هكتار جنگ افزارسازي در منطقه 

13 خيابان پيروزي در اختيار شهرداري قرار بگيرد. 
مختاري ب��ا بيان اينكه منطقه 13 به لحاظ س��رانه فضاي س��بز، آمار 
پاييني را به ثبت رسانده و آزادسازي اراضي اين منطقه مي تواند بهبود 
خدمت رساني به ش��هروندان را در پي داشته باش��د، گفت: همچنين 
پادگان دوش��ان تپه در منطقه 13و1۴ به مس��احت 7۹ هكتار نيز در 
شش ماه اول سال 1۴0۲ پس از تعيين وضعيت سهم شهرداري، 51 
هكتار به فضاي سبز و پارك شهر تهران تبديل خواهد شد.  مدير عامل 
سازمان املاك و مستغلات شهرداري تهران در ادامه با بيان اينكه براي 
تكميل كمربند اتوباني شهر تهران نيازمند دو بزرگراه شهيد شوشتري و 
شهيد بروجردي هستيم، گفت: در اين مقطع تملكات شخصي و نظامي 
بر اساس توافق ارتش و سپاه براي امكان انجام عمليات اجرايي در اين دو 
بزرگراه انجام شد و تقاطع بابايي، باقري براي اصلاح تقاطع ناقص اين دو 
بزرگراه و گره گشايي از ترددهاي شهروندان در منطقه ۴ و شرق تهران 
مدنظر قرار گرفت.  وي درباره وضعيت پرداخت بدهي هاي شهرداري به 
نهاد و بانك ها از مسير غيرنقد نيز اعلام كرد: شهرداري تهران بدهي هايي 
به بانك ها يا برخي از دستگاه هاي دولتي، نظامي و مجموعه هايي مانند 
بنياد مس��تضعفان دارد. اولويت براي پرداخت بدهي ها تسويه غيرنقد 
اس��ت. در حوزه بانك ها از طريق فيش و فروش املاك مس��ير تعديل 
بدهي ها در جريان است.  مختاري افزود: قانون فروش و انتقال پادگان ها 
و ساير اماكن نيروهاي مسلح به خارج از حريم شهرها مصوب مجلس 
شوراي اسلامي در ش��هريورماه 1388 بوده كه در مسير اجرايي شدن 
تاكنون با اما و اگرهايي به ويژه در كلانشهرها مواجه شده بود، اما در دوره 
ششم مديريت شهري و بر اس��اس توافقات جديدي كه صورت گرفته، 
برخي از اماكن نظامي به خارج از تهران كوچ خواهند كرد و شهرداري 

مكلف به تأمين سرانه هاي خدماتي در اين مناطق شده است. 

دانشجويي از من پرسيد فرق ما با پيغمبر چقدر است؟ 
سكوت كردم... بگويم مثل شمعي در مقابل خورشيد، يا نمي  در 
برابر يم؟ گاهي بردباري براي دس�تيابي به پاسخ بدك نيست؛ 

صبر كردم تا به اين حديث شريف برخوردم: 
»اگر كسي خانه اي داشته باشد و مانع از سكونت كسي شود كه 
به آن نيازمند است؛ خدا مي فرمايد ملائكه من! بنده من براي 
آنكه خانه اي را در دنيا در اختيار ديگري قرار دهد، بخل ورزيد. 
به عزت و جلالم س�وگند كه او نيز هرگز در بهش�ت من جايي 

نخواهد داشت!«
 باز صبر كردم تا ام�روز نزديك بنگاه معام�لات ملكي اعلاني 
را ديدم كه مرا شوكه كرد: »تخليه مس�تأجر« و شماره تلفني 
كه بوي تعفن مي داد...  ش�رخرها 10 ت�ا 20 ميليون می گيرند، 

تضميني ظرف يك هفته مستأجر را بلند مي كنند. 
كجاس�ت آن دانش�جو؟ فرق ما ب�ا پيغمب�ر گاه�ي از آنجا تا 

اينجاست!
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چند ماهي مي ش�ود كه با محدوديت پلتفرم هاي غير ايراني با اقبال به 
پلتفرم هاي داخلي مواجهيم و ميليون ها نفر از مردم كشورمان در يك يا 
چند پيام رسان داخلي عضو شده اند. چند روز پيش بود كه با اتصال چهار 
پيام رسان ايراني مشكل ارتباط ميان پيام رسان ها و كاربران آنها هم حل 
شد. با وجود اين، اما پاره اي از اشكالات پيام رسان هاي داخلي همچنان 
ادامه دارد. به طور نمونه همين چند روز پيش بود كه پيام رسان هاي ايتا، 
بله و سروش براي چند ساعتي از دس�ترس خارج شدند و اين اختلال 
منجر به بروز چالش هايي ب�راي كاربران و به خصوص افرادي ش�د كه 
كسب و كارشان را از پيام رسان هاي خارجي به پيام رسان هاي داخلي 
انتقال داده اند. طبق اعلام وزارت ارتباطات و همچنين خود   پيام رسان ها 
مش�كل قطع ارتباط به دليل اختلال در تأمين برق يك�ي از مراكز داده 

به وجود آمده بود. با گذشت چندين ساعت از ايجاد اين اختلال، اختلال 
رخ داده در برخي از پيام رس�ان ها رفع ش�د، اما اين ماجرا تلنگري بود 
براي ضرورت تعيين روزشمار براي رفع نواقص   پيام رسان هاي داخلي 
تا جايي كه سخنگوي فراكسيون حقوقي و پيش�برد قوانين مجلس با 
انتقاد از اينكه مردم هيچ وقت در جريان معايب، نواقص و كاستي هاي 
پلتفرم هاي داخلي و زمان رفع آنها قرار نگرفته اند، گفت: » مردم بايد در 
جريان اين مهم قرار گيرند و مسئولان مربوطه براي رفع آنها روزشمار 
تعيين و اطلاع رساني كنند، اما متأس�فانه هيچ وقت در مورد نواقص با 
مردم صحبت نش�ده و اين موضوع دلخوري آنها را در پي داشته است، 
در حالي كه اگر در جريان ق�رار گيرند و به حاكمي�ت اعتماد كنند، در 
راستاي رفع مش�كلات و كاس�تي ها همراهي لازم را خواهند داشت.«

5۰ هزار مدرسه 
مربی پرورشی ندارند!

»نصف م�دارس ايران مربي پرورش�ي ندارن�د.« اين خب�ر را معاون 
پرورش�ي و فرهنگ�ي آموزش و پ�رورش داده اس�ت. يعن�ي در اين 
م�دارس آم�وزش داده مي ش�ود، ام�ا ب�ه پ�رورش دانش آم�وزان 
اهميتي داده نمي ش�ود. روز گذش�ته نيز سرپرس�ت وزارت آموزش 
و پرورش خب�ر از نبود مرب�ي پرورش�ي در 50 هزار مدرس�ه داده و 
گفته است: »آنقدر كه روي آموزش ايستاديم، روي پرورش نايستاديم.«

پس از خانواده، مدرس��ه به ويژه مربيان تربيتي و پرورشي نقش مهمي در 
تربيت دانش آموزان و ش��كل گيري ش��خصيت آنها دارند. و نقش الگويي 
مربي، در تربيت دانش آموزان غير قابل انكار اس��ت. تا جايي كه شايد نبود 
مربيان پرورشي به قيمت اختلال در سلامت فكري و رواني آنها و تعيين 

مسير زندگي شان تمام شود. 
 50 هزار مدرسه بدون مربي پرورشي

رضامراد صحرايي، سرپرست وزارت آموزش و پرورش در سخنراني پيش از 
خطبه هاي نماز جمعه تهران با بيان اينكه سيماي امروز آموزش و پرورش، 
آينده ايران را نشان مي دهد، گفت: »در شرايطي هستيم كه نزديك به 50 
هزار مدرسه، معاون پرورشي ندارند و بايد در اولويت كارهايمان به آن توجه 
كنيم؛ چطور مي توانيم مدرسه اي با 500 دانش آموز داشته باشيم، اما مربي 
و معاون پرورشي براي آن نداشته باش��يم؛ چه كاري مهم تر از اين داريم؛ 
اين همه بودجه فرهنگي كش��ور به جاي اينكه صرف مدرسه شود، صرف 
آس��يب هاي اجتماعي مي كنيم؛ هر كاري كه مي خواهيم در آينده انجام 

دهيم، امروز مي توانيم در مدرسه انجام دهيم.«
او با بيان اينكه سند تحول بنيادين يك سند ملي و آموزش و پرورش مجري 
آن است، گفت:   همه بايد به آموزش و پرورش كمك كنند. سياست هاي كلي 
تحول در آموزش و پرورش به وزير آموزش و پرورش ابلاغ نشده است، بلكه 
به رؤساي سه قوه ابلاغ شده است، اما آموزش و پرورش در اين ميدان تنها 
مانده است. سند تحول بنيادين بايد يك دغدغه ملي و آموزش و پرورش به 
مسئله ملي و به تعبير رهبر معظم انقلاب، به مسئله اول كشور تعريف شود.« 
سرپرست وزارت آموزش و پرورش به موضوع مربي پرورشي اشاره كرد و 
گفت: »واقعاً توقع مان اين است كه كمك شود، چراكه در تمام مدارس مان 
به مربي پرورش��ي نياز داريم. »وَيزَكيهِمْ وَيعَلِّمُهُمُ الكْتَابَ وَ الحِْكمَةَ« اين 
آيه بايد س��رلوحه و شعار آموزش و پرورش باش��د. آنقدر كه روي آموزش 
ايس��تاديم، روي پرورش نايستاديم. اگر س��رانه مدارس را به شما بگويم، 
حيرت مي كنيد و ان شاءالله اين از مسائلي است كه با كمك دولت و مجلس 

بايد پيش ببريم.«
  اعتراف تلخ معاون پرورشي و فرهنگي آموزش و پرورش!

پيش از اين نيز اصغر باقرزاده، معاون پرورشي و فرهنگي آموزش و پرورش 
در برنامه اي در شبكه پنجم سيما با اشاره به كمبود نيروهاي پرورشي و عدم 
برخورداري 50 درصد مدارس از مربي پرورشي و تربيتي گفت: »اين دولت 
اجازه جذب 11 هزار نيروي پرورشي را به ما داده و به زودي نحوه جذب آنها 

نهايي و اعلام خواهد شد.«
او ادامه داد: »شهيدان رجايي و باهنر پايه گذار امور تربيتي در مدارس بودند 
و معلمان و مربيان��ي را كه در زمان انقلاب و حتي قبل از آن، ش��بكه هاي 
دانش آموزي داشتند و با بچه ها در ارتباط بودند، به نهاد امور تربيتي تبديل 
و وارد مدرسه كردند و معلم را مساوي با مربي دانستند، زيرا مربي فراتر از 
معلم هست و صرفاً به مباحث آموزشي توجه ندارد، بلكه رفتار و كردارش 

هم در تربيت اثرگذار است.«  
باقرزاده با اش��اره ب��ه نقش پررن��گ مربي پرورش��ي در م��دارس اظهار 
داش��ت: »مربيان امور تربيتي در دهه 60 و 70 بچه ها را در موقعيت هاي 
مختلف تربيتي چون اردو، تئاتر  و سرود قرار مي دادند و اين روند ادامه پيدا 
كرد، اما بنا به برخي دلايل از جمله اينكه مي گفتند همه معلمان بايد مربي 
تربيتي باشند يا اينكه برخي كارهاي مربيگري به كارهاي شكلي و نمايشي 
تبديل شد و به نظر مي رس��يد كه اين درخت با بركت به تدريج مقداري 
فرتوت و فرسوده شده و بايد خودش را بازسازي كند، از همين رو معاونت 

پرورشي و فرهنگي در دوره اي حذف شد.«
معاون پرورشي و فرهنگي آموزش و پرورش با اشاره به اينكه با تأكيد رهبر 
فرزانه انقلاب بررسي هايي صورت گرفت و نهايتاً مجلس شوراي اسلامي 
قانون احياي معاونت پرورش��ي و تربيت بدني را تصويب كرد، گفت: »اين 
قانون، آموزش و پرورش را به تأسيس مجدد امور تربيتي با عنوان معاونت 
پرورشي مكلف كرد. از آن زمان تلاش شده است ضمن تأمين نيرو، فعاليت ها 

مطابق با زيست بوم جديد دانش آموزان باشد.«
باقرزاده ادامه داد: »اعتراف مي كنيم كه هنوز ظرفيت ها كامل به كار گرفته 
نشده است. نيروهاي پرورشي بسيار كم هستند و در 50 درصد مدارس مربي 
پرورشي و تربيتي نداريم. اعتراف مي كنيم تلاش و علاقه بچه ها به طور كامل 

پاسخ داده نشده است.«
او با بيان اينكه مي توان نويدهاي خوبي در اين زمينه داد، گفت: »اين دولت 
اجازه جذب 11 هزار نيروي پرورشي را به ما داده و به زودي نحوه جذب آنها 
نهايي و اعلام خواهد شد. همچنين در تلاشيم از طريق دانشگاه فرهنگيان 
نيز سهميه بيشتري براي پذيرش مربيان پرورشي بگيريم. سومين نويد 
اين است كه امسال در كنار تشكل هاي دانش آموزي، مجموعه هاي خارج 
از آموزش و پرورش مانند كانون مساجد به كمك ما مي آيند و به ويژه در 

برنامه هاي تابستاني در كنار ما هستند.«
معاون پرورشي و فرهنگي آموزش و پرورش با بيان اينكه سال گذشته براي 
نخستين بار از ايده تئاتر درسي حمايت كرديم كه امسال هم ادامه مي يابد، 
اظهار كرد: »سندتحول بنيادين تأكيد دارد كه حداقل ۲0 درصد از آموزش 
بايد خارج از كلاس درسي محقق شود و موقعيت هاي متنوع يادگيري ايجاد 
كرد. معاونت پرورشي به تحقق اين مهم كمك مي كند كه موقعيت هاي 

جديدي بر اساس سندتحول بنيادين ايجاد شوند.«
 ضرورت انتخاب مربيان پرورشي مناسب

دكتر پرويز رزاقي، روانشناس باليني و مشاور مدرسه در رابطه با ضرورت 
وجود مربي پرورشي در همه مدارس به »جوان« مي گويد: »نقش معاون 
پرورشي را به شكل مثبت در مدارس مي بينيم؛ معاونين پرورشي براساس 
دوره ها و آموزشي كه ديده و وظايفي كه برايشان تعيين شده است، مسئول 
ايجاد سلامت روان دانش آموزان يا پرورش آن است. يعني در برخي از مواقع 
سلامت روان را ايجاد مي كند و در برخي از مواقع هم سلامت روان موجود در 
دانش آموز را ارتقا مي بخشد كه اينها منجر به شكل گيري شخصيت مناسب 

در دانش آموز در مدرسه مي شود و در نهايت جامعه را ارتقا  مي بخشد.«
او ادامه مي دهد: »معاون پرورشي تلاش مي كند دانش آموز را با ارزش هاي 
انساني و اعتقادي آشنا  كند و نبود او در مدارس ممكن است منجر به ايجاد 

گسست ارزش هاي فردي، اجتماعي و خانوادگي دانش آموزان شود.«
رزاقي به انتخاب مربيان پرورشي مناس��ب در مدارس نيز اشاره مي كند و 
مي گويد: »معاون پرورشي بايد براس��اس ضوابط دقيق انتخاب شوند و به 
درس��تي دوره ببيند تا در مدارس به درستي رفتار كنند. متأسفانه برخي 
از مربيان پرورشي داراي افكار متحجر يا كهنه بودند و با يكسري اعتقادات 
ضدپرورشي كه داشتند، دانش آموزان را از الگوهاي پرورشي دور كردند. آنها 
با پيام هاي غلطشان، دانش آموزان را  از مسير اصلي زندگي شان دور كردند. 
اگرچه اين گونه معاونين پرورش��ي در مدارس حداقل و اندك هستند، اما 
وجود اندك آنها نيز آسيب جدي و فراواني به نظام آموزش و پرورش كشور 

و همچنين خانواده ها زده است.«
آنطور كه مشخص است به همان اندازه كه وجود معلم در مدرسه نياز است 
وجود مربيان پرورشي نيز اهميت دارد و نبايد از اين آمار تلخي كه از نبود 
مربيان پرورشي در مدارس منتشر شده است به سادگي عبور كرد. اميد است 
كه به زودي شاهد تعليم و تربيت مربيان پرورشي در كشورمان باشيم تا آنها 
با حضور خود در مدارس گام مؤثري در سوق دانش آموزان به مسير اصلي 

زندگي و انگيزه بخشي به آنها بردارند. 

مهسا گربندي

مردم بايد در جريان وضعيت رفع نواقص 
و كاس�تي هاي پلتفرم هاي داخلي قرار 
گيرند و مسئولان مربوطه براي رفع آنها 
روزش�مار تعيين و اطلاع رساني كنند، 
اما متأسفانه هيچ وقت در مورد نواقص 
با مردم صحبت نش�ده و اي�ن موضوع 
دلخ�وري آنه�ا را در پي داشته اس�ت، 
در حالي ك�ه اگر م�ردم در جريان قرار 
گيرند و ب�ه حاكميت اعتم�اد كنند در 
راس�تاي رفع مش�كلات و كاس�تي ها 
همراه�ي لازم را خواهن�د داش�ت


